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با وضع کنونی اجرای اقتصاد مقاومتی بعید است!
آرمان

این روزنامه حامی دولت نوشته است: در چند روز گذشته رئیس جمهوری 
ایران از نیاز کشور به ایجاد یک میلیون شغل در سال سخن به میان آورده 
است. باید توجه داشت که برای ایجاد هر تعداد شغل اگر مجموعه حکومت 
و همه ارکان آن همکاری لازم را به عمل آورند، تحقق ایجاد یک میلیون 

شغل در سال چندان دور از دسترس نیست...
ما نباید همچون چند دهه اخیر وابســته به درآمدهای نفتی باشیم و 
لازم اســت از تمام ظرفیت ها و توانمندی های کشور استفاده بهینه شود. 
بخش هایی نظیر کشاورزی، صنعت و معدن، خدمات، گردشگری، فناوری 
و... از جمله ظرفیت هایی هستند که هیچ گاه توجه لازم به آنها نشده است. 
بنابراین محدود شــدن به یک عرصه و به یک محصول امکان اشتغال زایی 

را از ما گرفته است، اما توسعه امور می تواند به ما کمک کند....
باید تمهیدات اساسی انجام شود که ما در سال حتی یک گرم قاچاق 
کالا نداشته باشیم، در غیر این صورت هر مجوزی بی اثر می شود. ما باید در 
آینده رابطه عمیقی میان آموزش و بازار کار ایجاد کنیم. از این رو فرصت 
ایجاد یک میلیون شغل اتفاق عجیبی نیست، اما با شرایط موجود نباید این 
مهم را فقط از قوه مجریه متوقع باشــیم و همه موارد سیاسی، اجتماعی، 
فرهنگی، مالی و... را نادیده بگیریم. زمانی که مجموعه حکومت یک برنامه 
و سیاست واحد را دنبال کند، دستیابی به بازار کاری پررونق میسر می شود. 
مجلس نباید سه تا چهار روز از هفته را صرف رسیدگی به مسائل محلی کند. 
همچنین ستادهای مختلف باید در صورت بروز هرگونه تخلف در نهادهای 

متنوع به سرعت آن را بررسی کرده و برخوردهای لازم را به عمل آورند.
در مجموع اقتصاد مقاومتی برنامه جامعی اســت که در زمینه اقتصاد 
کشــور دنبال می شود که اگر این برنامه در اجرا نیز به مانند شعارها باشد 
بخشی از مشکلات اشتغال کشور را حل می کند ولی با رویکردهای کنونی 

بعید است شاهد اتفاقی خاص در این حوزه باشیم.
رشد واردات خودرو

دنیای اقتصاد
دنیای اقتصاد نوشــته اســت:  طبق آمار گمرک جمهوری اسلامی  ایران 
طی دو ماه گذشــته واردات خودرو به کشــور با افزایش 27 درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته همراه بوده است. بر این اساس در دو ماهه اول 
امسال بالغ بر 4 هزار و 796 دستگاه خودرو سواری به کشور وارد شده است. 
در حالی واردات خودرو در دو ماه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته رشد داشته که برخی کارشناسان عامل اصلی در این خصوص 
را رشد تقاضا در بازار خودروهای وارداتی و همسو با آن افزایش حجم واردات 
خودرو به کشــور می دانند. آنگونه که برخی فعالان بازار می گویند، تقاضا در 
بازار وارداتی ها گرم شده و همین موضوع روند افزایشی ورود خودرو به کشور 
را رقم زده اســت؛ بنابراین در صورتی که بازار خودروهای خارجی با همین 
فرمان پیش برود، در سال جاری با افزایش 10 درصدی حجم واردات نسبت 

به سال گذشته مواجه خواهیم شد.
مسکن اسیر تئوری پردازی آقای وزیر!

خراسان
این روزنامه از عملکرد وزیر راه انتقاد کرده است:  اینکه با گذشت یک 
ســال، فقط 40 هزار نفر در صندوق پس انداز یکم ثبت نام کرده اند خبر 
خوبی برای مسکن و وزارت راه و شهرسازی نیست. این رقم کمتر از نصف 
رقمی  اســت که وزیر پیش بینی کرده بود. مهم ترین طرح دولت یازدهم 
برای خانه دار کردن مردم و ایجاد رونق در مسکن که بعد از دو سال تعلل، 

خردادماه سال گذشته رونمایی شد تقریبا شکست خورده است.
حالا زمان زیادی برای این وزارتخانه نمانده است. سه سال گذشته و 
مهم ترین طرح دولت با اقبال مواجه نشــده است. این وزارتخانه حدود دو 
سال از وقت خود را با طرحی با نام احتمالی )!( مسکن امید )البته مسکن 
اجتماعی و حمایتی هم نامیده شــد و اکنون هم درک روشنی از تفاوت 
احتمالی این طرح ها وجود ندارد( از دســت داد. بعد از دو سال این طرح 
به برخی اقشار کم بضاعت محدود شد و همان طرح محدود شده هم به 
دلیلی که به کمبود منابع مرتبط شــده، متوقف شد. بعد از بایگانی شدن 
بی ســر و صدای این طرح، چند ماهی اســت که یک تئوری جدید بین 
کلمات مدیران وزارت راه پرتکرار شده است: »زنده کردن نظام پس انداز«.
طی چند ماه گذشته وزیر راه و شهرسازی و معاونانش با اشاره به طرح 
صندوق پس انداز یکم، از آن به عنوان ســازوکاری برای تشویق مردم به 
پس انداز و خانه دار شدن از این طریق یاد کرد. اما آمارها از اقبال کاهنده 
مردم به این طرح حکایت داشــت تا اینکه هفته گذشته مدیرعامل بانک 
مســکن از ثبت نام فقط 40 هزار نفر خبر داد. این یعنی یک سال دیگر 
هم از دســت رفت. مسکن بســیار کم رمق در حال رشد است اما هنوز 
بسیاری از کارگران ساختمانی صبح تا شب را سر گذر سپری می کنند و 
دست خالی به خانه برمی گردند. بسیاری از مردم هم هنوز نمی توانند به 

خانه دار شدن فکر کنند.
البته آقای وزیر همچنان در حال تئوری پردازی است. تازه همین چند 
روز قبل، آقای آخوندی از یک مدل رونمایی کرد که براساس یک صندوق 
محلی و مشارکت بانک مســکن طرح هایی به سرعت در مراکز استان ها 
اجرا می شــود. البته سبک و ســیاق بیان هم تئوری پردازانه بود. ایشان 
گفت که بانک »می توانــد« این کار را بکند. مردم »می توانند« این گونه 
کنند. با این کار می توان »به دنبال« رونق مســکن بود. هیچ اثری از یک 
دستور یا ابلاغ یا زمانبندی اجرا وجود ندارد. ایشان فقط یک مدل خوب را 
تشریح می کند. ایشان قبلا هم مواضع و اقدامات خود را به آسیب شناسی 
محدود کرده بود. مثلا آنجا که به ســهم بالای زمین در قیمت تمام شده 
مسکن اشاره کرد و گفت: ریشه این مسئله سوداگری است و اگر کاربری 
زمین قابل داد و ستد نباشد ارزش آن نیز ثابت باقی می ماند و این تغییر 
کاربری ها، سوداگری است و اگر دسترسی آزاد شهروندان به اطلاعات باشد 

این مسئله رخ نمی دهد.
بگذریم از اینکه آقای وزیر روزانه در سرمقاله های رسانه ها به تحلیل زیر 
و بم اقتصاد و حتی غیر از اقتصاد می پردازد؛ از نظام بانکی تا خصوصی سازی. 
از نقد عملکرد سازمان حمایت تا تشریح محاسن لیبرالیزه شدن اقتصاد. 
آخرین یادداشــت ایشان هم با عنوان »شکست اجرای اصل 44 در نظام 
ضد انحصار و کنترل رقابت« دوباره درباره تئوری ها و پارادایم های اقتصادی 
اجتماعی بحث می کند و می نویســد: معتقدم نظام بازار در ایران شــکل 
نگرفت زیرا آنچه در ایران با عنوان نظام بازار آزاد نقد می شود به واقع نقد 

نظام بازار آزاد نیست!
اگر هم ایشــان نمی توانند حداقل مدتی که وزیر هســتند دست از 
تحلیل و یادداشت نویســی و تئوری پردازی بردارنــد  ای کاش، به جای 
تحلیل نحوه نقد نظام بازار در ایران، به تحلیل این موضوع می پرداختند 
کــه علت عدم اقبال مردم بــه صندوق پس انداز یکم و ناتوانی در احیای 
نظام پس انداز )به عنوان آخرین تئوری وزارت راه در حوزه رونق بخشی 
به مســکن( چه بود. چرا طرح مســکن اجتماعی بعد از 2 سال هیاهوی 

رسانه ای بایگانی شده است.

اقتصاددرآینهرسانهها

سخنرانیقیمت سکه و ارز ) به تومان(
ماه رمضان ماه تزکیه، ماه بصیرت افزایی و ماه ارشاد و تبلیغ 
اســت به همین مناسبت در دهه اول ماه رمضان شبها یک 
ســاعت بعد از افطار نماز جماعت اقامه و ســپس از بیانات 
دانشمند مکرم حجت الاسلام والمسلمین 

فرقانی خراسانی بهره مند خواهیم شد.
نشــانی: تهران پارس خ جشــنواره پشــت ایستگاه مترو 

فرهنگسرا خ شهید صابریان مسجد جوادالائمه
الاحقر مناقبی امام جماعت مسجد جوادالائمه)ع(

قیمت بازارنوع سکه
1004800سکه تمام طرح جدید
1003500سکه تمام طرح قدیم

507000نیم سکه
273500ربع سکه

180500گرمی
102263هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3463دلار
3935یورو
5042پوند

948درهم
1208لیر ترکیه

رئیس سازمان دامپزشکی با 
واکسیناسیون حدود  به  اشاره 
40 میلیون راس دام ســبک و 
سنگین گفت: بیماری تب برفکی 
کنترل شــده و شرایط بیماری 

عادی شده است.
مهــدی خلــج در گفت وگو با 

خبرگزاری فــارس، گفت: بیماری 
تب برفکی کنترل شده و این بیماری 
در هفته های اخیر به شرایط عادی 

برگشته است.
با  رئیس ســازمان دامپزشکی 
بیان اینکه در حال اجرای پوشــش 
بهاره  فاز  واکسیناســیون  تکمیلی 

هستیم، گفت: از دی ماه 94 تا 20 
اردیبهشت امسال، حدود 36 میلیون 
راس گوسفند و حدود 3 میلیون و 
400 هزار راس گاو واکسینه شده اند.
وی با بیان اینکه فاز کوتاه مدت 
بهــاره واکسیناســیون تب برفکی 
از اواخــر اردیبهشــت آغاز شــد، 

گفت: حــدود 12 میلیــون راس 
نشــخوارکنندگان کوچــک و یک 
میلیــون و 100 هزار راس گاو زیر 

پوشش واکسیناسیون رفته است.
خلج گفت: واکسن تب برفکی 
که برای نشــخوارکنندگان کوچک 
)گوسفند و بز( اســتفاده می شود 

تولید داخل است و هزینه واکسن و 
عمل واکسیناسیون توسط سازمان 

دامپزشکی پرداخت می شود.
رئیس سازمان دامپزشکی کشور 
تصریح کرد: اما واکسن تب برفکی 
که بــرای گاو مورد اســتفاده قرار 
می گیرد از محل واردات تامین شده 

و پول واکسن و هزینه واکسیناسیون 
را دامدار می پردازد.

وی افــزود: البتــه در برخــی 
را  مبلغی  اســتانداری ها  استان ها، 
سنگین  دام  واکسیناســیون  برای 
تخصیــص داده اند ولی این موضوع 

فراگیر نیست.

دبیر اتحادیه مشاوران املاک تهران اعلام داشت که این اتحادیه 
در تعیین قیمت اجاره بهای مسکن به هیچ عنوان اختیاری ندارد.

مصطفی قلی خسروی درباره گرانی بیش از اندازه اجاره بها در هفته های 
اخیر به »نسیم آنلاین« گفت که حتی با تکلیف کردن به مشاوران املاک 
دایر بر رعایت نرخ اجاره بها بر اســاس نــرخ تورم، اما در حین عقد قرارداد 
نزد مشــاورین، بخشی از آن به صورت زیرمیزی بین موجر و مستاجر رد و 

بدل می شود.
وی، راه حل ساماندهی نرخ اجاره بهای مسکن را ایجاد توازن در عرضه 
و تقاضای مســکن دانست و افزود که وزیر راه و شهرسازی وعده راه اندازی 

صنعت اجاره داری داده، اما هنوز معلوم نیست چه زمانی به این طرح توجه 
خواهد کرد. قلی خسروی، اذعان داشت که صنعت اجاره داری، سال ها قبل 
در کشور اجرایی شده که بر اساس آن دولت در برخی از محله ها واحدهایی 
را داشت که در حین اجاره واحد، ملاک تعیین نرخ اجاره بها در آن محدوده 
و محــل نرخ اجــاره بهای ملک دولتی بود و هیچ فردی ملک خود را بالاتر 
از نرخ اجاره ملک دولتی تعیین نمی کرد. به گفته وی، این الگو، اکنون در 

تعدادی از کشورها از جمله ترکیه اجرایی می شود.
قلی خسروی، تایید کرد که هزینه هرج و مرج در تعیین نرخ اجاره بها را 
فقط مستاجر می پردازد و آنها هم راهی برای اعتراض به این امر ندارند و در 

حال حاضر، هیچ قانونی برای مقابله با این افزایش بی ضابطه اجاره بها وجود 
ندارد. دبیر اتحادیه مشاوران املاک تهران تصریح کرد که فقدان ساخت و 
ساز مناسب مســکن و فراهم نشدن زمینه ارائه تسهیلات مورد نیاز خرید 
مسکن از جمله مواردی است که منجر به افزایش نرخ اجاره بها شده است.

به گفته وی، پیشتر هم تعزیرات حکومتی با هماهنگی اتحادیه مشاوران 
املاک، نســبت به پلمب تعدادی از مغازه های مشاوران املاک اقدام کرده 
اما این دســت اقدامات پاسخگو نیست. وی گفت که مشاورین املاک ولو 
با مشــاهده تعیین نرخ بالاتر از نرخ تورم برای اجاره بها، مشــتریان خود را 

رد نمی کنند.

در حالی سخنگوی دولت از 
خبر  مسکن  بازار  نسبی  رونق 
داده که عضو انجمن انبوه سازان 
استان تهران با تأکید بر این که 
هیچ نشانه ای از رونق در مسکن 
درحوزه  گفت:  نمی شود،  دیده 
ساخت و ساز دچار رکود شده ایم 
و دولت باید زیرساختهای لازم 

برای تولید را فراهم کند.
ایرج رهبر در گفت وگو با تسنیم 
گفت: همیشه اینگونه بوده که در 
آســتانه فصل جابجایی ها مقداری 

رئیس کل ســازمان امور 
براســاس  گفت:  مالیاتــی 
برآوردهای مختلف سالانه بین 
تومان  تا ۳0 هزار میلیارد   ۱۳
اتفاق  کشور  در  مالیاتی  فرار 

می افتد.
بــه گزارش مهر، ســیدکامل 
تقوی نــژاد در برنامه گفت وگوی 
ویژه خبری شبکه دو سیما افزود: 
با توجه به اینکه حدود 30 درصد 

از اقتصاد کشور از پرداخت مالیات 
معاف و تولید ناخالص ملی حدود 
900 میلیارد تومان اســت، جمع 
درآمــد مالیاتی کشــور 90 هزار 

میلیارد تومان می شود.  
معــاون وزیر امــور اقتصادی 
و دارایــی بــا بیــان اینکه تلاش 
می کنیــم حدود 80 هزار میلیارد 
تومان امسال درآمد مالیاتی کسب 
شــود، افزود: اولویت های سازمان 

امور مالیاتی کشور عدالت مالیاتی 
و افزایــش اعتماد میــان دولت و 
مردم است اما مسئله فرار مالیاتی 
پدیده ای ناشناخته است که برای 

مقابله با آن باید تلاش کرد.
وی گفت: به جز کارمندان که 
دریافتی آنان شفاف است در بقیه 
مــوارد فرار مالیاتــی وجود دارد. 
حــدود 40 درصــد از درآمدهای 
ســازمان امور مالیاتــی از محل 

مالیات بر شــرکتها است. تخمین 
زده می شــود که مالیات پزشکان 
700 میلیارد تومان در سال باشد 
اما اکنون این قشــر 150 میلیارد 

تومان مالیات می پردازند.  
تقوی نژاد افــزود: اصناف نیز 
800 میلیارد تومان در سال مالیات 
پرداخــت می کنند اما در ســال 
گذشته و در بخش بازرگانی از یک 
مؤدی به دلیل فرار مالیاتی 630 

میلیارد تومان مالیات گرفته شد.  
وی گفــت: پایــگاه اطلاعات 
جامع این سازمان تا بهمن امسال 
راه اندازی می شــود و کسانی که 
از درآمد خود  اطلاعات دقیقــی 
نمی دهند یــا در پرداخت مالیات 
کوتاهــی می کنند ضامن و مجرم 

هستند.
تقــوی نژاد با انتقــاد از اطاله 
دادرسی به پرونده های فرار مالیاتی 

در هیئــت حل اختــلاف افزود: 
تضمین می کنم که این زمان را به 
نصف کاهش دهم. ســال گذشته 
پنج هزار پرونده در شــورای عالی 

مالیاتی تشکیل شد.  
رئیــس کل ســازمان امــور 
مالیاتــی افــزود: مشــکلی برای 
دریافت اطلاعات از بانک مرکزی 
نداریم اما کاری به بانک های عامل 

نخواهیم داشت

نماینده مردم در مجلس دهم با اشاره به مشکلات اقتصادی به خصوص 
رکود و بیکاری گسترده، گفت: آنچه در عمر سه ساله دولت یازدهم شاهد 

بوده ایم فقط بیان مطالب بوده و در اجرا تحولی رخ نداده است.
حسینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو با تسنیم، در مورد خواسته رهبر انقلاب 
برای حل مشکلات اقتصادی به خصوص رکود و بیکاری، با اشاره به گذشت نزدیک 
به سه سال از عمر دولت تدبیر و امید، اظهار داشت: آنچه در دولت یازدهم مشاهده 

کردیم، در بسیاری از موارد فقط بیان مطالب بوده و در عمل شاهد آن نبودیم.
وی با اشاره به طرح وزارت صنعت، معدن و تجارت برای کمک به واحدهای 

تولیدی و پرداخت پنج درصد از ســود تسهیلات به صورت یارانه، افزود: قرار بود 
این طرح برای واحدهای کوچک و متوسط اجرا شود تا هزینه تولید و تسهیلات 
بانکی که 22 درصد بوده به 17 درصد کاهش یابد و ســامانه بهینه یاب نیز برای 

ثبت نام و معرفی به بانک ایجاد شود.
نماینده مردم در مجلس دهم با اعلام اینکه واحدهای تولیدی از طرح وزارت 
صنعت، معدن و تجارت استقبال کردند، گفت: مسئولان این وزارتخانه بعد از اجرای 
طرح، گفتند که پولی برای اجرای آن ندارند؛ در حالی که بخشی از اعتبارات قانون 
هدفمندی یارانه ها برای تولید اســت؛ چرا دولت در این بخش کوتاهی می کند و 

قانون اجرا نمی شود. حاجی دلیگانی ادامه داد: آنچه در دولت یازدهم وجود دارد، 
فقط بیان موضوعات بوده و اســت و در اجرا و عمل اتفاقی نیفتاده است و دولت 
به گفته های خود وفادار نیست؛ به همین دلیل مردم چیزی را در سفره و زندگی 

خود و تغییری را ملاحظه نمی کنند.
وی تصریح کرد: مثلا دولت اعلام کرد حقوق بازنشســتگان تامین اجتماعی 
در سال جاری 20 درصد افزایش می یابد اما در دو روز گذشته اعلام شد فقط 15 
درصد افزایش می یابد و یا اینکه قرار بود این افزایش به صورت پلکانی باشــد که 
باز هم به آن عمل نشد و سخنی که دولت گفت با اقدام انجام شده مغایرت دارد.

اقتصادی  خانــه  دبیرکل 
گفــت: ۱50 هیئت خارجی به 
ایران آمدند ولی یک قرارداد 

واقعی هم امضا نشد.
مسعود دانشمند در گفت وگو 
با »نســیم آنلایــن« در خصوص 
تأثیــرات برجام بــر اقتصاد ایران 
طی 4 ماه گذشته اظهار کرد: بعد 
از برجام هیچ گشایشی در اقتصاد 
ایــران اتفاق نیفتاده اســت. یک 
سری افراد خارجی به ایران آمدند 
و رفتند و فقط کشــور ما را نگاه 

کردند. یک سری از خارجی های 
دیگر هم به ایــران آمدند و فقط 
یک یادداشت تفاهم امضا کردند! 
بنابراین رفت و آمد بیش از 150 
هیئت تجاری خارجی به کشــور 

دستاورد خاصی نداشت.
وی افزود: در این سفرها یک 
قرارداد که به معنای واقعی کلمه 
»قرارداد« باشد و طرفین براساس 
آن متعهد به انجام کاری در زمان 
مشخص شــده باشند، امضا نشد. 
اگر قراردادی منعقد می شــد باید 

نظام بانکی ما به نظام بانکی جهانی 
متصل می شد، آیا این اتفاق افتاده 

است؟
دبیــرکل خانه اقتصــاد ایران 
گفــت: تمام گفت وگوهــای ما با 
آمریکایی هــا در چند وقت اخیر 
این بود که شما جلوی فعالیت نظام 
بانکی مــا را گرفته اید. وقتی نفت 
خود را می فروشیم، باید پول نفت 
را به نظام بانکی بیاوریم و به وسیله 
آن کالاهای مورد نیازمان را از هر 
کجای دنیا که مایل هستیم تهیه 

کنیم. در حال حاضر نمی توانیم این 
کار را انجام دهیم.

دانشمند با انتقاد از سیاست های 
اقتصادی دولت تدبیر و امید عنوان 
کرد: در زمینه اقتصاد، دولت آقای 
را نمی گیرد.  روحانی نمره خوبی 
با توجه به وعده هایی که به مردم 
دادند و وضعیتــی که الان وجود 
دارد، ایشــان و تیم اقتصادی وی 
عملکرد خوبی در اقتصاد نداشتند. 
چه کســی تورم 10 یا 11 درصد 
کنونــی را باور می کنــد؟ وقتی 

قیمت بنزیــن 25 درصد افزایش 
پیدا می کند چگونه باید تورم 10 

یا 11 درصدی را باور کنیم؟
وی تصریــح کــرد: آیا قیمت 
بنزین با توجه به تأثیری که روی 
حمل و نقل دارد روی همه جوانب 
زندگی اثر نمی گذارد؟ وقتی قیمت 
آب و بــرق را بالا مــی برند چه 
انتظاری باید داشت. حتی افزایش 
قیمت خرمای ماه رمضان مردم هم 

ناشی از همین مسئله است.
دبیــرکل خانه اقتصــاد ایران 

درحال حاضر  کرد:  خاطرنشــان 
یک هندوانه متوســط بین 12 تا 
15 هزار تومان قیمت دارد. وقتی 
مردم این قیمت هــا را می بینند، 
چطور باید تورم 10 یا 11 درصدی 
را باور کنند؟ رکود هم که سر جای 
خودش اســت. اگر رکود برطرف 
شده باشد، باید اثر آن را در اشتغال 
ببینیم. شما آیا درحال حاضر رونق 
بخش اشتغال را در اقتصاد کشور 
می بینید؟ نمره اقتصادی دولت در 

سه سال اخیر در حد 12 است.

دبیرکل اتحادیه مالکان کشتی با اشاره به رفع نشدن مشکل سوئیفت 
گفت: نبود معاملات، رشد اقتصادی و جابه جایی کالا، حمل و نقل دریایی 

را زیان ده کرده است.
حسن تیمورتاش در گفت وگو با فارس، درباره وضعیت حمل ونقل دریایی کشور 
اظهار کرد: امروز در خلیج فارس دو هزار فروند کشتی از ناوگان دریایی ایران وجود 
دارد که حدود 260 فروند از آن ملی و مربوط به کشــتیرانی جمهوری اســلامی 
ایران و نفتکش اســت و بقیه متعلق به بخش خصوصی و شامل لندی کرافت ها، 

یدک کش ها و از این قبیل است.
وی ادامه داد: نبود معاملات و رشد اقتصادی، تقاضای جابه جایی کالا از سوی 

صاحبان کالا را در حمل ونقل دریایی کاهش داده است.
دبیرکل اتحادیه مالکان کشتی گفت: هر کشتی باید سالانه یا هر دو سال یکبار 
400 تا 500 میلیون تومان هزینه تعمیر، نگهداری و اورهال داشته باشد و تأمین این 
رقم برای مالکان کشتی در این رکود اقتصادی حاکم بر کشور، بسیار سخت است.
تیمورتاش با تأکید بر اینکه لازم است دولت نسبت به رفع مشکلات حمل و 
نقل دریایی حساس باشد، گفت: در گام اول باید ارز تک نرخی شود این دو نرخی 
بودن ارز برای حمل و نقل معضل اســت و مشکلات آن را بیشتر کرده همچنین 

لازم است تسهیلات بانک ها به این صنعت نیز اختصاص یابد.
وی ادامه داد: از سوی دیگر موضوع سوئیفت مطرح است. به دلیل عدم امکان 
نقل و انتقال بین المللی پول، امروز استقبال از شناورهای ایرانی از سوی صاحبان 

جهانی کالا کم است.
تیمورتــاش با تأکید بر اینکه افزایش ناگهانی نرخ ســوخت )گازوئیل( برای 
مالکان شناورها در سال گذشته مشکلات عدیده ای ایجاد کرد، گفت: طبق برنامه 
پنجم قرار بود نرخ ســوخت پلکانی افزایش یابد تا به مالکان شناورها و صاحبان 
کالا فشاری وارد نشود، اما با افزایش ناگهانی نرخ سوخت و سه برابر شدن قیمت 

آن، در سال گذشته شوک بزرگی به حمل و نقل دریایی وارد شد.
دبیرکل اتحادیه مالکان کشتی افزود: تلاش کردیم با رایزنی های فراوان نرخ 
ســوخت را تعدیل کنیم، اما این هدف محقق نشــد و اگر قیمت جهانی سوخت 

کاهش نمی یافت، امروز حمل و نقل دریایی ما تعطیل شده بود.
تیمورتاش بیان کرد: سال گذشته هر لیتر گازوئیل را در خلیج فارس به قیمت 
دو هزار تومان  خریداری می کردیم که البته با کاهش نرخ جهانی سوخت امروز 
به هر لیتر 1200 تومان رسیده است اما اگر نرخ سوخت از هر لیتر 1500 تومان 

بگذرد، دوباره مشکلات عدیده گذشته را خواهیم داشت.
وی افزود: رکود اقتصادی موجب کاهش فعالیت های مالکان شناور هم شده 

است و بسیاری از شناورها امروز بیکار هستند و فقط هزینه دارند.
دبیرکل اتحادیه مالکان کشــتی گفت: برای اینکه بیکاری کمتر شود هفته 
آینده جلسه ای با سازمان بنادر و دریانوردی خواهیم داشت تا طی هماهنگی دو 

طرف، موضوع نوبت دهی کشتی ها برای بارگیری مطرح شود.
تیمورتاش اظهار داشت: به هر حال هر مالک شناور پنج تا 10 میلیارد تومان 
هزینه کرده تا از آن سودی حاصل کند اما امروز درحال زیان دیدن است، ضمن 
آنکه هر کشــتی حداکثر 20 ســال مهلت فعالیت دارد و پس از آن باید اسکراپ 
شــود یعنی آهن آن اسقاط و فروخته شــود و مثل ساختمان نیست که ارزش 

افزوده داشته باشد.

با وجــود رکود بازار و کاهش 
فروش خودروسازان،  توجه  قابل 
تأخیر در تحویل خودروها همچنان 

ادامه دارد.
بــه گزارش فارس، در شــرایطی 
که بازار خودرو با رکود روبروســت و 
خودروسازان برای فروش تولیداتشان 
بــه روش هــای مختلف فــروش رو 
آورده انــد، همچنان تحویل خودرو به 

مشتریان با تأخیر انجام می شود.
در این وضعیت مشخص نیست با 
وجود پایین بودن تقاضای خرید خودرو 

نسبت به سال های قبل، چرا باز هم این 
اتفاق رخ می دهد. برخی کارشناسان 
دلیــل این عملکرد خودروســازان را 
تلاش برای حفــظ قیمت ها در بازار 
و جلوگیــری از افت قیمت خودروها 

عنوان می کنند.
خودروسازان خودشان هم به وجود 
تأخیر در تحویل محصولاتشان اذعان 
دارنــد به طوری کــه عباس صفری، 
رئیس مرکز امور مشــتریان سایپا در 
این مورد می گوید: عدم تحویل به موقع 
خودرو بیشترین شــکایت مشتریان 

از گروه خودروســازی سایپا را شامل 
می شود.وی ادامه می دهد: بیشترین 
شــکایات مربوط به محصولات گروه 
ایکــس 100 یا انواع پراید اســت که 
بیشترین آمار تولید خودرو در کشور 

را در اختیار دارد.
مدیر فروش یکی از نمایندگی های 
ســایپا هم در مورد تأخیر در تحویل 
خودرو به مشتریان می گوید: تحویل 
خودروهایی مانند سایپا 131، ساندرو و 
تندر 90 با بیشترین تأخیر همراه است 
و ایــن خودروها با تأخیر یک ماهه به 

مشتریان تحویل داده می شوند.
به گفته این مدیر فروش نمایندگی 
ســایپا، هم اکنون شــرکت سایپا در 
حال ارسال دعوتنامه برای خریداران 
خودرو با موعد تحویل خرداد است و 
به این ترتیب این خودروها حداقل با 
تأخیر یک ماهه به مشــتریان تحویل 

داده می شود.
تأخیــر در تحویــل خودروهای 
دوگانه ســوز نیز از جمله مشــکلات 
خریداران خودرو است. شرکت سایپا 
تعداد قابل توجهی خودروی دوگانه سوز 

پیش فروش کرده که در تحویل آنها 
با مشــکل روبرو اســت. این شرکت 
از خریداران خودروهای دوگانه ســوز 
خواســته تا خودروهای دیگری را به 
جای آن تحویل بگیرند. مدیر فروش 
یکی از نمایندگی های ایران خودرو نیز 
از وجود تأخیر 10 روزه در تحویل دنا 

به مشتریان خبر می دهد.
به این ترتیب مشتریان شرکت های 
خودروســاز در حالی بــرای تحویل 
خــودروی خــود بــا مشــکل روبرو 
هستند که خودروسازان برای فروش 

محصولات خود به هر دری می زنند و 
روش های مختلف فروش اقساطی را 

تجربه می کنند.
گفتنــی اســت اخیرا یکــی از 
مخاطبان کیهان در تماس با سرویس 
اقتصادی اعلام کــرد که چهار ماه از 
موعد تحویل خودرو دوگانه سوزی که 
از شرکت سایپا خریداری کرده گذشته 
است و نمایندگی مربوطه در پاسخ به او 
گفته است که به دلیل کمبود قطعات 
امــکان تحویل خودرو را نــدارد و او 
می تواند یک خودرو دیگر انتخاب کند!

بورس تهران به عنوان ویترین اقتصادی کشور این روزها به 
دلیل رکود شدید حاکم بر بنگاه های تولیدی، حال و روز خوشی 

ندارد.
به گزارش خبرنگار ما، شاخص بورس تهران در ادامه روند نزولی خود 
در ماه های اخیر دیروز هم با 254 واحد افت به کانال 75 هزار واحدی 
ســقوط کرد و به رقم 75 هزار و 874 واحد رسید. شاخص کل هم وزن 
نیز با کاهش 13 واحدی عدد 13 هزار و 858 واحد را برای خود رقم زد.

دیروز همچنین شاخص سهام آزاد شناور با کاهش 414 واحدی عدد 
84 هزار و 633 واحد را به نمایش گذاشــت. شــاخص بازار اول نیز در 
حالی با کاهش 233 واحدی به رقم 52 هزار و 995 واحد دست یافت 

که شاخص بازار دوم با کاهش 224 واحدی عدد 166 هزار و 493 واحد 
را تجربه کرد. همچنین شاخص کل فرابورس)ایفکس( هم با کاهش 2 
واحدی روی رقم 812 واحد ایســتاد. بی رونقی بازار سرمایه در ماه ها و 
سال های اخیر سبب شده بســیاری از سهامداران با فروش سهام خود 

نسبت به خروج نقدینگی خویش از بازار اقدام کنند.
برخی کارشناســان معتقدند چون دولــت روحانی برنامه اقتصادی 
منسجمی برای رونق فضای کسب و کار ندارد بنابراین چشم انداز بورس 

در سال جاری و حتی سال 96 هم مثبت نخواهد بود.
همگان باید امیدوار باشند تا دولت بعدی نسبت به تهیه و اجرای یک 
برنامه منسجم اقتصادی اقدام کند تا در آن صورت شاهد بروز نشانه هایی 

برای خروج از رکود باشیم.
این گزارش حاکی اســت بورس تهران از سال 92 و پس از گذشت 
چند ماه از دولت روحانی وضعیت نزولی خود را آغاز کرد و طی دو سال 
زیان سنگینی را به مردم و سهامداران وارد کرد. البته در ماه های پایانی 
ســال 94 به بهانه اجرای برجام شاخص بورس بدون هیچ دلیلی رشد 
کرد ولی در سال جاری و پس از آشکار شدن بی فایده بودن برجام دوباره 

شرایط نزولی بر بورس حاکم شد. 
بر همین اساس از ابتدای سال 95 تاکنون دماسنج بازار سرمایه قریب 
به 6 هزار واحد افت کرده است. این افت در حالی است که حسن روحانی 

وعده رونق پسابرجامی را به سهامداران بورس داده بود.

مدیرعامل شرکت بازرگانی 
دولتی از رشــد ۳0 درصدی 
خرید تضمینی گندم در سال 

جاری خبر داد.
با  علی قنبــری در گفت وگو 
فارس گفت: از آغاز خرید تضمینی 
گندم تا 17 خرداد ماه سال جاری، 
3 میلیــون تن گندم بــه ارزش 
ریالی حدود 38 هزار میلیارد ریال 
از کشــاورزان 20 اســتان کشور 

خریداری شده است.
بازرگانی  مدیرعامل شــرکت 
دولتی افــزود: 488 مرکز خرید 

در این 20 اســتان فعال است که 
کشاورزان  شده  عرضه  گندم های 
را در قالــب 437 هــزار محموله 

خریداری کرده اند.
وی با بیان اینکه خرید تضمینی 
گندم در سال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 30 درصد رشد 
داشته است، گفت: سال گذشته تا 
این تاریخ 2 میلیون و 350 هزار تن 

گندم خریداری شده بود.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی 
تشــریح کرد: تاکنون استان های 
اصفهــان، ایلام، بوشــهر، تهران، 

خراسان جنوبی، رضوی و شمالی، 
خوزســتان، ســمنان، سیستان و 

بلوچســتان، فارس، قم، گلستان، 
مازنــدران، مرکــزی،  لرســتان، 

هرمــزگان، کرمان، کرمانشــاه و 
کهگیلویــه و بویراحمــد عملیات 
خرید گندم کشــاورزان را شروع 

کرده اند.
قنبــری بیشــترین میــزان 
خرید تضمینی گندم را از استان 
خوزســتان با خرید بیش از یک 
میلیــون و 375 هــزار تن اعلام 
کرد که نسبت به کل خرید سال 
گذشته آن استان، 400 هزار تن 

افزایش خرید داشته ایم.
وی استان های گلستان با خرید 
بیــش از 600 هزار تن و فارس با 

خریــد بیش از 370 هــزار تن را 
به ترتیــب رتبه های بعدی خرید 

تضمینی کشور اعلام کرد.
بازرگانی  مدیرعامل شــرکت 
دولتی ایران عنوان کرد: امســال 
بــا  دوروم  و  معمولــی  گنــدم 
ریال  مصوب 12750  قیمت های 
و 13068 ریــال بــا افت مفید 4 
درصد و افــت غیرمفید 2 درصد 
از کشــاورزان خریداری می شود 
و مهمترین مشــخصه گندم های 
خریداری شــده کیفیت بالای آن 

است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد

رشد 30 درصدی خرید تضمینی گندم در سال جاری

معاملات بیشــتر می شــود و این 
مســئله به هیچ عنوان نشانه رونق 

بازار مسکن نیست.
وی بــا تأکید بــر این که طی 
ســال های اخیر به واســطه رکود 
شاهد نوسانات خیلی کمی در بخش 
مسکن بوده ایم، افزود: بازار مسکن 
در دوران پیک دستخوش تغییرات 
بسیار جزیی می شــود و این گونه 
نیست که فکر کنیم این بخش در 

حال خروج از رکود است.
وی با بیان این که قدرت خرید 
مردم در ســال های اخیر افزایش 
نیافتــه اســت، بیان کــرد: دولت 
برای رونق بخشــی به مسکن باید 
افزایش  برای  لازم  زیرســاختهای 
ساخت و ســازها را فراهم کند، ما 

در این بخش دچار رکود هستیم.
گفتنی است نوبخت سخنگوی 
دولت دیروز مدعی شد بازار مسکن 
طی دو ماه فروردین و اردیبهشت 
ماه امســال رونق نسبی پیدا کرده 

است.

واکنش عضو انجمن انبوه سازان تهران به اظهارات نوبخت:

نشانه ای از رونق مسکن 
دیده نمی شود

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:

  دریافتی کارمندان شفاف است  بقیه  فرار مالیاتی دارند

دبیرکل خانه اقتصادی ایران:

150 هیئت خارجی به ایران آمد ولی یک قرارداد واقعی امضا نشد

سایه سنگین رکود بر سر ویترین اقتصادی کشور

تسلیت
همکار محترم جناب آقای مجید لطیفی

مصیبت درگذشت پدر گرامیتان را تسلیت عرض نموده و 
از خداوند متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واسعه 
اجر  و  صبر  محترم  بازماندگان  دیگر  و  شما  برای  و  الهی 

مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان

همکار محترم جناب آقای سیف الله ترابی
مصیبت درگذشت برادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده 
و از خداوند متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واسعه 
اجر  و  صبر  محترم  بازماندگان  دیگر  و  شما  برای  و  الهی 

مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان

همکار محترم جناب آقای بیجن اسماعیلی تجریشی
عرض  تسلیت  را  گرامیتان  همشیره  درگذشت  مصیبت 
نموده و از خداوند متعال برای آن مرحومه غفران و رحمت 
واسعه الهی و برای شما و دیگر بازماندگان محترم صبر و 

اجر مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان

تأخیر خودروسازان در تحویل خودرو با وجود رکود

دبیر اتحادیه مشاوران املاک تهران:

قانونی برای مقابله با گرانی بی ضابطه اجاره نداریم

دبیرکل اتحادیه مالکان کشتی:
رکود اقتصادی، حمل و نقل دریایی را 

زیان ده کرد

رئیس سازمان دامپزشکی:

بیماری تب برفکی در کشور کنترل شد

یک نماینده مجلس:

دولت فقط حرف می زند


